
آسیب مدرسه های پولی به آموزش رایگان

احمد محمودزاده، رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
در گفت و گو با یکی از رسانه ها گفته: مدارس غیردولتی 
اعتباری از دولت دریافت نمی کنند. مدارس غیردولتی آسیبی 
به مدارس دولتی وارد نمی کنند. اگر مدارس غیردولتی از 
دولت اعتبار برای معلم و سایر امکانات دریافت می کردند 
آن وقت می شد گفت این مدارس سهم مدارس دولتی را 
خورده اند. در مساله بنزین این اتفاق افتاده است و هر ماشین 
سهمیه مشخص دارد و اگر بخواهد بیش از سهمیه دولتی 
مصرف کند خودش باید هزینه آن را بپردازد، در مدارس 
غیردولتی نیز فرد خودش پول می دهد و آموزش خوب 
دریافت می کند.  طرح این دیدگاه  همزمان شده  با انتشار نام 
40 رتبه برتر کنکور و مدرسه هایی که درس خوانده اند. در 
میان این 40 داوطلب تنها یکی در مدرسه  دولتی درس خوانده 
بود و 39 رتبه دیگر در مدرسه های استعدادهای درخشان، 
غیردولتی و یا انواع دیگری از مدرسه های پولی درس 
خوانده اند.   اما چند نکته در این باره.  یکی از گرفتاری های 
آموزش، در جهان، نگاه پولی، درآمدزایی و سود مدار به آن 
است. به باور بسیاری از اندیشمندان آموزش به عنوان کالایی 
عمومی باید بدون در نظر گرفتنِ پس زمینه های اجتماعی، 
فرهنگی، اقتصادی خانواده ها، به شکل رایگان، کیفی و کاملا 
یکسان در دسترس همگان باشد و همه شهروندان از آن 
بهره مند شوند؛ این موضوع در سندها و قراردادهای جهانی، 
منشور حقوق بشر و قانون اساسی ما آمده است. باید یادآور شد 
که پولی سازی آموزش در جهان، همچنان دعوایی پر تنش و 
پر زدو خورد و پربازخورد است و البته خوشبختانه در بیشتر 
کشورهای توسعه یافته و توسعه یابنده تاکنون آموزشِ پولی 
گسترش جدی و اثرگذاری نداشته است. گرچه با حضور 
ارزشمندِ اصل 30 قانون اساسی گروه های سودجو و درگیر 
تعارض منافع نتواسته اند خواست خود مبنی بر پولی سازی 
آموزش در دوره های گوناگون را به انجام برسانند اما شوربختانه 
با اعمال روش هایی غیر مستقیم توانسته اند این اصل و رایگان 
بودن آموزش برای همه لایه های اجتماعی را کم اثر کنند. برای 
نمونه دولت های گوناگون در سه دهه  گذشته آرام آرام بودجه 
آموزش و پرورش را کاهش داده اند. این کاهش به گونه ای 
بوده که سهم آموزش از GDP )درآمد ناخالص داخلی( 
از3.5تا 4 درصد به یک تا 1.5 درصد و سهم اش از بودجه 
عمومی از بیش از 20درصد به زیر 10درصد کنونی رسیده 
 است. این کاهش بودجه سر راست بر فرآیند آموزش عمومی 
در مدرسه های دولتی آسیب های جدی زده  است. در چنین 
شرایطی دست های آشکار و پنهانِ سودجویان و درگیران با 
تعارض منافع، خانواده ها را وادار به کوچ از مدرسه های دولتی 
به انواع پولی آن مانند غیردولتی ها، استعدادهای درخشان، 
فرهنگ ها، هوشمندها، شاهدها و... کرده و می کنند. برای 
نگارنده با توجه به سی سال معلمی و بیش از بیست سال 
پیگیری مسائل آموزش و پرورش گمانی نمانده که در سطوح 
مدیریت آموزشی دست هایی برای ناکارآمد نشان دادن 
مدرسه های دولتی در کارند تا افزون بر پایین نگه داشتن بودجه 
این نهاد انسان ساز، شهروندان را به هزینه کرد بیشتر در مسیر 
آموزش فرزندان شان تشویق کنند و در این راه به سودهای 
کلان و باور نکردنی دست یابند. از این زاویه سخنان معاون 
وزیر آموزش و پرورشِ مورد توجه است که بله مدرسه های 
غیر دولتی از دولت بودجه ای نمی گیرند اما حضور آن ها و دیگر 
مدرسه های پولی مهم ترین عاملِ تضعیف مدرسه های دولتی  
است؛ دولت، بنابر کارکردهای سنتی و مدرنش، وظیفه دارد 
آموزش رایگان را برای همه شهروندان، چه پولدار و چه فقیر، 
فراهم کند. گرچه مقایسه سیاست های بنزینی با نهادی مانند 
آموزش و پرورش هم نشان از نگاه پولی به این نهاد گسترده و 

انسانی دارد و این به راستی شگفت آور  است!

آرمان ملی: با چهره ای نحیف در حالی که 
لباس بیمارستان به تن دارد و کم کم برای رفتن 
به اتاق عمل آماده می شود، رو به دوربین نشسته 
و لبخند می زند. اینجا شیراز است و بیمارستان 
مرکزی و زمان، بیست و دوم مردادماه سال هزار 
و چهارصد و یک شمسی است. کسی که دوربین 
به دست دارد می گوید آقای دکتر ما که می دانیم 
شما دو روز دیگر سرحال دارید توی کلاب هاوس 
و اینها فعالیت می کنید. هر دو می خندند. اما از او 
پرسیده می شود که اگر دوست دارد صحبت کند 
بگوید چه حسی دارد؟ راستی یک بیمار سرطانی 
که نشانه های بیماری بر ظاهرش نشسته و قرار 
است چند دقیقه دیگر برای یک عمل حساس 
به اتاق عمل برود چه احساسی می تواند داشته 
باشد؟ جز این است که ترس و تردید و نگرانی 
حتی اندک، در رفتارش نمایان شود؟ دکتر 
هادی خانیکی اما معادلات بیماری را بر هم زده. 
نام او در شرایط و زمانه ایران امروز بر پیشانی علوم 
ارتباطات ایران جای گرفته است و نحوه ارتباط 
گرفتن با مردم از طریق رسانه های مکتوب و 
شبکه های مجازی، زمینه های آشنایی مخاطبان 
بیشتری را با او فراهم کرده. چهره مطرح و 
شناخته شده علوم ارتباطات ایران،  در طول 
سالیان گذشته فعالیت های حزبی و سیاسی هم 
داشته و تا جایگاه مشاور ریاست جمهوری در امور 
رسانه و مطبوعات و امور فرهنگی هم پیش رفته 
و شاید به باور برخی منتقدان سعی اش بر این 
بوده تا از طریق این نزدیکی و ارتباط و مشاوره، 
مفاهیم درست تری از ارتباط را در سطوح بالای 
جامعه پیاده کند. اما اگرهمه نقد و نظرات مثبت 
و یا منفی را پیرامون آقای خانیکی کنار بگذاریم، 
مواجهه او با بیماری سرطان، چهره جدید و قابل 
تاملی از او را پیش رویمان نمایان کرده. زمانی 
که شروع می کند از بیماری خود در صفحه 
اینستاگرامش صحبت کرده و این صحبت ها را 
ادامه دهد، نحوه مواجهه خود را با بیماری اینگونه 
شرح می دهد: »توان ارتباطی و قدرت گفت وگو 
در چنین وضعی روشن تر به چشم می آید. اگر این 
دنیای من با آنچه در صورت متعارف ارتباطات 
می آید، قدری متفاوت است، تنها به عنوان یک 
تجربه یا یک زیست متفاوت بپذیرید و در غیر این 
صورت به آن در قالب پروتکلی مفید در ارتباطات 

سلامت بنگرید.«
  کتابخانه تخصصی درد

او از سرطان و امر اخلاقی سخن می گوید و 
اینکه »جهان زیست سرطانی و سرمایه برآمده 
از آن، مرا به دنیایی نو از مهربانی ها، همدردی ها 
و گفت وگوها کشانده است. حداقل در فاصله 

میان این پیچ ها و منزلگاه های درمان، دو آورده 
بزرگ، فضای زیستن و دانستنم را فراخ تر کرده 
است: نخست گل ها و گیاهانی که به یمن دیدار 
دوستان، فضای خانه ما را به زیور زیبایی آراسته 
است، به گفته سهراب سپهری، گاه در بستر 
بیماری من هضم گل چند برابر شده است و 
فزون تر شده است. دوم، کتاب های خواندنی 
در باب بیماری ها و زمینه های ظهور و بروز آنها 
و چگونگی غلبه بر درد از ساحت های مختلف 
نظری و عملی. شاید ادامه درمان و تداوم همت 
دوستان بتواند به تاسیس کتابخانه ای تخصصی 
در عرصه درد و درمان منجر شود.«استاد نام 
آشنای علوم ارتباطات از شباهت های میان 
جهان بیماری و جهان سیاست می گوید و توضیح 
می دهد که: »همچنان که میان زیست سرطانی 
و الزام های تفسیر آن به سوی زندگی،  با امر 
اجتماعی و زوال روابط و اجتماعات زندگی بخش 
و ضرورت بازآفرینی همبستگی های اجتماعی و 
تقویت حس همدردی جمعی،  مشابهت هایی 
وجود دارد، می توان میان جهان زیست بیماری و 

جهان سیاست نیز شباهت هایی یافت.«
  بیماری، همه بیداری است

دکتر خانیکی، معتقد است که وقت بیماری همه 
بیداری است و می گوید »شاید به همان سبک و 
سیاقی که کووید 19، ناگهان آمد و در کوتاه ترین 
مدت، آموزش را در مدرسه و دانشگاه، ارتباطات 
را در جامعه و خانه، اقتصاد را در بازار کسب و کار 
و سلامت را در زندگی روزمره و نظام بهداشت و 
درمان رسمی به وضعیتی جدید سوق داد، آگاهی 
از سرطان هم برای من، جهان زیست های دیگرم را 
بازتعریف و بازآفرینی کرد. جهان زیست سرطانی 
من، نقطه پایان بر همه آن بینش ها و کنش های 
پیشینی و جاری نزد. شتاب دهنده شد برای بازفهم 
دانسته ها و تجربه های گذشته و حال در همان 

سه حالت اصلی زندگی ام یعنی دانش، فرهنگ 
و سیاست.«آقای خانیکی ارتباطات گسترده ای 
میان بیماری اش با همه ابعاد زندگی و جهان هستی 
برقرار کرده و هر روز که مراحل درمان را پشت سر 
می گذارد، به کشف و شهود بیشتری برای درمان 
دردهای اجتماعی پیدا می کند. تو گویی دردمان 

درد خود را فراموش کرده. 
  نشسته است؛ به در نگاه می کند... 

نشسته است روبری دوربین موبایل آشنایی 
در حالی که دست هایش را روی زانوها گذاشته. 
صدا می گوید که انشاا... هرچه سریع تر شما را 
در فضاهای عمومی و مدنی و دانشگاهی ببینیم 
و آقای خانیکی هم بد نمی داند که به نکته ای 
اشاره کند، اینکه در بیمارستان مرکزی شیراز 
زیر نظر پزشکان مجربی تحت عمل جراحی قرار 
می گیرد و از پزشکان نام می برد و می گوید که 
این افراد از قطب های اصلی عمل کبد و پانکراس 
هستند و از همه آن ها صمیمانه تشکر می کند 
که همت گذاشته اند؛ »غیر از لطف خداوند و 
دعای دوستان باید به دانش و مهارت این افراد 
هم تکیه کرد.« و در ادامه،  شما می شنوید که 
»دفعه پیش یک شوخی کردم و گفتم که من 
کوچک تر از آنم که پیامی داشته باشم اما... که 
جدی شد)با لبخند( الان هم می گویم کوچک تر 
از آنم که پیامی داشته باشم و باید بگویم چون 
قرار شد عمل جراحی خیلی سریع اتفاق بیفتد، 
من فرصت نکردم با دوستان، صحبت و تماسی 
داشته باشم و به همین دلیل از همه هم طلب 
دعا دارم و امیدوار هستم. می گویم که همه چیز 
دست خداوند است و خواستی که دوستان دارند 
و مرا مدیون لطفشان می کنند، حتما کمک 
خواهد کرد و بالاخره من و سرطان داریم با هم 
زندگی می کنیم و نمی دانم که من او را گرفته ام 

یا من او را گرفته.« و باز لبخند می زند... 
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a r m a n m e l i . i r

 مسکن مهر هشتگرد
نزدیک به 10 سال است که در مسکن مهرویلایی هشتگرد 
ثبت نام کردیم، اما تا کنون تحویل ندادند. این در حالی است که 
ما باید اقساط بانک را به مدت 2 سال پرداخت کنیم. از مسئولان 

تقاضا داریم که به مشکلات ما رسیدگی کنند. 
کریمی ازکرج

 
خرید صیفی جات

قیمت خرید صیفی جات از جمله خیار و گوجه از کشاورزان 
به کیلویی1500 الی 2000تومان رسیده است با اینکه در 
مغازه ها زیر 15 هزار تومان به فروش نمی رود, با این حساب 
کشاورزان حتی پول کارگر را هم نمی توانند بدهند در حال 
حاضر کشاورزان به غیر از ضرر سودی برایشان نبوده است از 

مسئولان تقاضا داریم کمی هم به فکر کشاورزان باشد. 
یک کشاورز  از کاشمر

هزینه های درمان
قیمت دارو و ویزیت بیماران بسیار بالا رفته است و اکثر 
بیماران به دلیل گرانی از درمان خود صرفه نظر می کنند از 
مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای این موضوع کنند. 
احدی از تهران

بیمه دانشجویی
در تیرماه اعلام شده بود که بیمه دانشجویی 135 هزار تومان 
است، ولی بیمه تامین اجتماعی حداقل 500 هزار تومان است 
این موضوع را از سازمان امور دانشجویان پیگیر شدیم، اما 
گفتند بودجه برای این کار تامین نشده است و مبلغ آن 500 
هزار تومان است از مسئولان تقاضا داریم که فکری به حال 

دانشجویان کنند. 
جمعی از دانشجویان تهران 
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یادداشـــت

افزایش ظرفیت مرکز 
ترک اعتیاد فشافویه 

معاون سیاسی و اجتماعی استاندار 
تهران گفت: اکنون مرکز نگهداری 
معتادان متجاهر در اردوگاه فشافویه شهر 
ری ۸ هزار نفر ظرفیت دارد که مصوب 
شد این میزان به 10 هزار نفر افزایش یابد. 
عباس جوهری، به بازدید سرزده محسن 
منصوری استاندار تهران از مرکز نگهداری 
معتادان متجاهر در فشافویه اشاره کرد 
و افزود: این مرکز در فشافویه، یکی از 
ظرفیت های اصلی، نگهداری معتادان 
متجاهر در استان و شهر تهران به شمار 
می آید. او یادآورشد: اردوگاه فشافویه زیر 
نظر سازمان زندان ها اداره می شود که این 
سازمان تاکنون کار تخصصی انجام داده 
و نیروهای متخصصی برای نگهداری 
و مراقبت از معتادان متجاهر در طول 
دوره درمان دارد. جوهری یادآورشد: بر 
اساس بررسی های انجام شده، رویکرد 
استاندار تهران و شورای مبارزه با مواد 
مخدر، پیگیر بحث افزایش ظرفیت مرکز 

فشافویه هستیم. 

محیط بان، برومند نجفی مقابل 
در دادگاه به گلوله بسته شد

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور 
ً به  گفت: محیط بان، برومند نجفی که اخیرا
اعدام محکوم شده بود و پرونده او در جریان اعاده 
دادرسی قرار داشت و امیدوار به شکسته شدن 
رأی دادگاه بودیم، توسط پدر مقتول پرونده 
خود در مقابل مجتمع قضائی کرمانشاه با اسلحه 
کلاشینکف  به قتل رسید. صبح روز شنبه 22 
مرداد، محیط بان برومند نجفی که پیش از این 
با اتهام قتل یک شکارچی به اعدام محکوم شده 
بود، در جریان برگزاری جلسه دادگاه رسیدگی 
به اعاده دادرسی پرونده، توسط پدر فرد مقتول 
)فلاحی( و در مقابل مجتمع قضائی کرمانشاه 
با 12 تا 15 تیر کشته شد. سرهنگ جمشید 
محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط زیست 
کشور ضمن تأیید این خبر اظهار کرد: متأسفانه 
با وجود تلاش های زیادی که در یک سال گذشته 
برای شکسته شدن رأی اعدام محیط بان برومند 
نجفی انجام داده بودیم و با وجود اینکه پرونده به 
مرحله اعاده دادرسی رسیده بود و بسیار امیدوار 
بودیم که این رأی شکسته شود، اما صبح روز 
شنبه، پدر فرد مقتول، محیط بان نجفی را به قتل 
رساند. او افزود: به گواه شاهدان عینی، فلاحی در 
مقابل مجتمع قضائی کرمانشاه، بلافاصله بعد 
از پایان جریان دادگاه اعاده دادرسی، با وجود 
اینکه ابتدا خودش در دادگاه حضور داشت، از 
مجتمع قضائی خارج می شود و به سرعت با یک 
اسلحه کلاشینکف به مقابله مجتمع بازمی گردد و 
محیط بان نجفی را به رگبار می بندد. فلاحی 12 تا 
15 گلوله به طرف محیط بان نجفی شلیک کرده و 
این محیط بان نیز در دم جانباخته است. متأسفانه 
قاتل محیط بان نجفی فعلًا متواری است. گفتنی 
است، محیط بان برومند نجفی مرداد سال 99 در 
جریان یک درگیری با شکارچیان ناچار به شلیک 
به خودروی چند شکارچی می شود که در این 
میان یکی از تیرها به یک شکارچی به نام فلاحی 
اصابت می کند و او جان خود را از دست می دهد. 
آبان ماه 1400 برای محیط بان نجفی حکم اعدام 

صادر شده بود. 

متهمان شکستن شیشه 
خودروهای گردشگران در روز 

عاشورا دستگیر شدند
فرماندار باخرز گفت: هفت جوان به دلیل 
شکستن شیشه خودروی گردشگران در تفرجگاه 
روستای ارزنه باخرز خراسان رضوی دستگیر و به 
دستگاه قضا تحویل داده شدند. عباس حسن نژاد 
اظهار کرد: هفت جوان بین 1۷ تا 21 سال به دلیل 
شکستن شیشه خودروی گردشگران در تفرجگاه 
روستای ارزنه باخرز این استان در روز عاشورا 
دستگیر و به دستگاه قضا تحویل داده شدند. 
فرماندار باخرز افزود: قبلًا به دلیل ایام سوگواری 
حضرت امام حسین)ع(، در روزهای تاسوعا و 
عاشورا تفرجگاه ارزنه باخرز تعطیل شده بود و 
جمع محدود گردشگران از مسیر انحرافی به این 
تفرجگاه رفته بودند. او گفت: ورود گردشگران به 
تفرجگاه ارزنه موجب جریحه دار شدن احساسات 
جوانان روستا شده و متأسفانه این افراد اقدام به 
تخریب خودروی گردشگران کردند که بلافاصله 

پیگیری برای دستگیری متهمان انجام شد. 

 مشمولان غایب امکان اشتغال 
در اماکن دولتی را ندارند

رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: 
مشمولان غایبی که وضعیت خدمتی خود 
را تعیین تکلیف نکنند، امکان اشتغال به 
کار توسط سازمان ها و کارگاه های دولتی 
و خصوصی را ندارند. سردار تقی مهری 
گفت: کسانی که به نحوی مشمولان غایب 
را در موسسات دولتی و غیر دولتی از قبیل 
کارخانه ها، شرکت ها، آموزشگاه ها، بنگاه ها، 
مغازه ها و تعمیرگاه ها ثبت نام و به کارگیری 
کنند به محاکم صالحه قضائی معرفی می شوند. 
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا افزود: 
براساس ماده ۶3 مکرر قانون خدمت وظیفه 
عمومی، مجازات در نظر گرفته شده برای این 
دسته از افراد برای اولین بار پرداخت هزینه 
سالانه یک سرباز برابر قانون بودجه سال 
1400 به مبلغ حدود 300 میلیون ریال بوده 
و برای بار دوم و بیشتر هزینه سالانه سه سرباز 
در حدود 900 میلیون ریال جریمه می شوند. 

پوشاندن پلاک، منجر به توقیف 
موتورسیکلت می شود

فرمانده یگان عملیات پلیس راهور تهران 
بزرگ درباره پوشش و مخدوشی پلاک گفت: 
موتورسوارانی که از قانون تمکین نمی کنند، 
توقیف موتورسیکلت های آنان در دستور کار 
پلیس قرار دارد و یک سری مراحل قضائی نیز 
برای برخی رانندگان که مجرم هستند و پلاک 
را مخدوش می کنند، انجام می شود. سرهنگ 
حمید طریقت دیروز در برنامه زنده شهر امن 
درباره تخلفات موتورسواران طی دو هفته اخیر 
و تخلفات پلاک اظهار کرد: بیش ترین تخلفاتی 
که موتورسواران در سطح شهر تهران مرتکب 
آن می شوند، تخلفات پلاک است که مخدوشی 
و پوشش پلاک را شامل می شود. او افزود : البته 
طی این دوهفته که اطلاع رسانی شد که کفی ها 
در سطح شهر تهران مستقر شده اند و برخورد 
با اینگونه تخلفات بیش از پیش در دستور کار 
پلیس قرار گرفته است و به جهت تشدید برخورد 

با تخلفات مورد استفاده قرار گرفته است .

بیشترین    قصور در 
دندانپزشکی  وجراحی عمومی 

عباس مسجدی، رئیس سازمان 
پزشکی قانونی کشور در خصوص آخرین 
وضعیت پرونده های قصور پزشکی در 
کشور و اینکه از ابتدای سال برای کدام 
یک از حوزه های پزشکی بیش ترین 
قصور ثبت شده است، گفت: پرونده های 
کمیسیون های  در  شده  بررسی 
تخصصی در سال 1400، 30 هزار و 953 
و در سال 1399، 29 هزار و 313 پرونده 
به ثبت رسیده است که این آمار نسبت 
به سال قبل رشد 5. ۶ درصدی داشته 
است. او در خصوص آمار پرونده های 
قصور پزشکی در سال 1400 افزود: در 
این رابطه 12 هزار و 120 پرونده تشکیل 
شد که از این تعداد پرونده، 5 هزار و 5۸3 
نفر محکوم و همچنین ۶ هزار و 53۷ نفر 
تبرئه شدند که این آمار نسبت به سال 
قبل خود رشد 11. ۷ درصدی داشته 
است. رئیس سازمان پزشکس قانونی 
کشور، در خصوص کمیسیون های قصور 
پزشکی در سال 1400 گفت: بیش ترین 
پرونده های کمیسیون های قصور برگزار 
شده به ترتیب مربوط به دندانپزشکی، 
جراحی عمومی، پرستاری و جراحی 

زنان و زایمان است. 

محمدرضا نیک نژاد 
 فعال صنفی، پژوهشگر 

و کارشناس حوزه آموزش

 چینی ها 
متروساز نبودند

پیروز حناچی، با اشاره به حضور 
شرکت های چینی در متروسازی تهران، 
گفته: چینی ها با شروع متروی تهران، 
متروساز شدند. شهردار پیشین تهران، 
توضیح داده: »به طور کل تأمین واگن 
در شرایط تحریم کار راحت و ساده ای 
نیست و به همین علت بود که ما دنبال 
واگن ملی رفتیم. طرف قرارداد واگن ملی 
جهاد دانشگاهی بود و تا حدود ۸5 درصد 
این واگن ها قابل تولید بود و امکان تولید 
در داخل را هم داشت. جالب است بدانید 
چینی ها تا قبل از متروی تهران واگن ساز 
و متروساز نبودند و با آغازساخت متروی 
تهران، چینی ها وارد این پروسه شدند و 
الان واگن های خیلی خوبی می سازند و در 
این زمینه پیشرفت کرده اند و ما هم به نظر 
می رسد با دورنمایی که در کشور داریم و 
همه کلان شهرهایمان مترو دارند و با توجه 
به نیاز به واگن های شهری که در آینده 
داریم، باید به این سمت حرکت کنیم. ما 
آن زمان قرارداد 110 دستگاه را بستیم، 
یعنی موافقت اولیه را داشتیم و باید این 
مسیر را تعقیب کنیم که به نتیجه برسد 
و دولت هم باید در حمل و نقل عمومی به 
شهرداری کمک کند؛ چون موضوعی که 
روزانه پنج میلیون نفر مستقیم با آن در 
ارتباط هستند، چیزی نیست که شهرداری 

تهران به تنهایی بتواند آن را حل کند. 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

آرمان ملی: کم آبی زخم کهنه ای است در 
چهارمحال و بختیاری که هر از چندگاهی به 
دلایل مختلف سر باز می کند و این استان را 
در تامین آب شرب سالم دچار بحران جدی 
می کند، قطعی آب چند روزه در شهرکرد و 
چند شهر دیگر این استان که منبع تامین 
آب آن ها چشمه کوهرنگ است، زنگ خطری 
جدی برای مدیریت صحیح بحران خواهد بود، 
چشمه آب کوهرنگ برای چندمین بار، دست 
مسئولان استانی را در تامین آب شرب بست و با 
قطعیت گفت دیگر نباید به این چشمه به عنوان 
یک منبع آب پایدار نگاه کرد. به گزارش ایسنا، 
از دو سال گذشته موضوعاتی مانند یخ زدگی، 
کاهش دبی، کدورت آب در پی بارندگی و 
اکنون گل آلود شدن آب باعث خارج شدن 
چشمه کوهرنگ از مدار آبرسانی به چند شهر 
در چهارمحال و بختیاری ازجمله شهرکرد 
شده است و این مساله بحث تامین آب را دچار 
چالش های جدی کرده است، به گونه ای که در 
هفته گذشته در شهر شهرکرد شاهد قطعی 
مکرر آب در بسیاری از مناطق و کاهش شدید 
فشار آب بودیم. شاید برای بسیاری از مردم و 
مسئولان کلان در کشور غیرقابل باور باشد که 
استانی که سرچشمه سه رود بزرگ زاینده رود، 
دز و کارون است، امروز در بسیاری از شهرها و 
روستاهای آن، تانکرها برای تامین آب به صف 
شده اند و از چند روز گذشته با خارج شدن منبع 
تامین آب اصلی چند شهر و روستا، تامین آب 
شرب با بحران جدی روبه رو شد. قطعا آبرسانی 
سیار در شهری با جمعیت شهرکرد، پاسخگوی 
نیاز شهروندان نیست و اگر این رویه ادامه دار 
باشد، قطعا شهروندان با مشکلات جدی مواجه 
خواهند شد، باتوجه به افت شدید آبخوان های 
چهارمحال و بختیاری در پی خشکسالی های 
متعدد و برداشت های بی رویه نیز نمی توان 
به منابع آب زیرزمینی به عنوان یک منبع آب 
پایدار نگاه کرد و فشار بیش از اندازه به این 
منابع نتیجه ای جز خشک شدن همین منابع 
محدود نخواهد داشت. به گفته اتابک جعفری، 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور، دادستان مرکز استان چهارمحال و 
بختیاری اجازه حفر چاه جدید در مرکز استان 
را صادر نمی کند که این مساله نشان از وضعیت 
وخیم منابع آب زیرزمینی استان است و دیگر 

نمی توانیم روی منابع آب زیرزمینی استان 
حساب کنیم. 

  آیا پروژه آبرسانی بن به بروجن کمک 
کننده است؟

عبدالعلی ارژنگ، فرماندار شهرکرد در 
خصوص وضعیت تامین آب شرب در شهرستان 
شهرکرد، اظهار کرد: در حال حاضر آب شرب 
مرکز استان از دو منبع تامین می شود، 50 
درصد آب موردنیاز از طریق آب زیرزمینی 
در حال تامین است که باتوجه به افت سطح 
آب های زیرزمینی این منابع پاسخگوی نیاز 
چشمه  همچنین  و  نیستند  استان  مرکز 
کوهرنگ نیز منبع دوم تامین آب شهرکرد 
محسوب می شود که به لحاظ تهدیدات در 
فصول مختلف سال از جمله کاهش دبی، 
گل آلود شدن و... نیز منبع آب پایدار برای مرکز 
استان نیست. او افزود: یکی از راهکارهای اصلی 
برای تامین آب شرب پایدار در شهرکرد، بحث 
اجرایی شدن پروژه آبرسانی بن به بروجن است، 
این مساله نیز مورد تاکید مدیریت ارشد استان 
نیز بوده و یک مطالبه مردمی نیز محسوب 
پروژه هرچه  این  امیدواریم که  می شود، 
سریعتر به مرحله اجرا برسد. او با بیان اینکه 
باید راهکارهایی برای رفع کدورت آب چشمه 
کوهرنگ دیده شود، توضیح داد: این مساله مورد 
گلایه از مدیریت آبفا در چهارمحال و بختیاری 
است، باید پیش بینی لازم انجام می شد تا در 
صورت بالا رفتن کدورت آب چشمه دچار 
مشکل نشویم، باید محدودیت های اعتباری 
برای این مساله از مسئولان وزارتخانه مرتبط 
پیگیری می شد تا شرمنده مردم نشویم. ارژنگ 
در خصوص روند پیشرفت فیزیکی پروژه 
آبرسانی بن به بروجن، گفت: بخشی از خطوط 
فرعی این پروژه اجرا شده است و در مرکز استان 

نگرانی بابت اجرای خطوط فرعی نداریم، اما 
باید آب وارد خطوط اصلی این پروژه بشود تا 
بتوانیم از آن استفاده کنیم، انتظار می رود آب 

منطقه ای اجرای این پروژه را تسریع کند. 
  منتظریم چشمه کدر نباشد

فردوس کریمی، مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای چهارمحال و بختیاری اظهار کرد: 
عمده نیاز آبی شهر شهرکرد از طریق چشمه 
از طریق چاه های  نیز  بخشی  و  کوهرنگ 
استان تامین می شود، در چند روز اخیر در 
پی بارش های سیل آسا، چشمه آب کوهرنگ 
دچار کدورت شد و به علت نبود تصفیه خانه در 
شهرکرد برای تامین آب شهرکرد دچار مشکل 
شدیم، زیرا آب به صورت خام وارد مدار مصرف 
می شود. او بیان کرد: به علت گل آلود شدن 
چشمه کوهرنگ، شرکت آب و فاضلاب این 
چشمه را از سیستم خارج کرد تا کدورت رفع 
شود و برای حل کامل مشکل منتظر هستیم که 
کدورت چشمه به طور کامل رفع شود، تا زمان 
حل کامل مشکل تعدادی چاه کشاورزی برای 

تامین آب شرب مرکز استان وارد مدار شد. 
  تک منبعی بودن تامین آب شرب 

برای یک شهر خطرناک است
فرهام کرکانی، مدیرکل بحران و پدافند 
غیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
با اشاره به اینکه مشکل چشمه آب کوهرنگ 
در سطح ملی منعکس شده است، اظهار کرد: 
برای حل مشکل این چشمه چند پروژه در 
چهارمحال و بختیاری در حال اجرا است، برای 
حل مشکل یخ زدگی چشمه در فصل زمستان 
دنبال راهکار هستیم تا مشکل در اسرع وقت 
حل شود. کرکانی با بیان اینکه تک منبعی بودن 
تامین آب شرب برای یک شهر کار خطرناکی 
است، یادآور شد: باید منابع تامین آب در 
شهرکرد متعدد شود، برای مثال تعداد چاه های 
تامین آب افزایش پیدا کند تا بتوانیم منابع 
جایگزین را سریعا وارد مدار کنیم، امیدواریم 
با تزریق اعتبار در سال 1401 این مشکلات در 
زمان کوتاه حل شود. مدیرکل بحران و پدافند 
غیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
خاطرنشان کرد: برای دستگاه تصفیه چشمه آب 
کوهرنگ اعتبار پیش بینی شده است و مشکلی 
در این خصوص وجود ندارد، این اعتبار از محل 

اعتبارات تنش آبی تامین خواهد شد. 

نگاهی به بحران جدید استان چهار محال و بختیاری

شهرکرد  یک هفته است آب ندارد!

درباره هادی خانیکی و به بهانه عمل جراحی روز گذشته او در شیراز

مردی که با دردهایش هم ارتباط گرفت
  »گاه در بستر بیماری من هضم گل چند برابر شده است و فزون تر شده است«


